

焦點新聞 19/11/2021

解封今日起進入D階段

今天維州州長安德魯斯(Daniel Andrews)在今日的新聞發佈會宣布，由於注射疫苗人數已達標，宣佈由昨天晚上 11 時 59 分起，全城進入第四階段解封措施，詳細如下：

保持 COVIDSafe

對於已完全接種疫苗的維州居民，幾乎所有限制都已放寬，但仍存在一些 COVID-19 風險。我們可以做一些事情來使自己和他人更安全。在您生活和工作時，請記住這些 COVIDSafe 原則：

如果您無法保持社交距離、有任何症狀，或者您與可能較易感染 COVID-19 的群組在一起，我們建議您戴上口罩。

您可以通過盡可能與他人保持 1.5 米的距離、使用酒精搓洗手液並保持良好的衛生習慣來降低風險。通風和空氣過濾有幫助。考慮打開窗戶讓新鮮空氣吹進來或在室外與朋友見面。

如果您有 COVID-19 症狀，或者如果您被聯繫人、工作場所或學校建議接受檢測，請進行 COVID-19 檢測並隔離，直到您得到陰性結果。

如果您患有 COVID-19，或者您是家庭聯繫人，則需要隔離。如果您的症狀迅速惡化，請尋求幫助。如果情況緊急，請到醫院就診。

請記住每次進入任何商店或場所均需繼續使用 Service Victoria 應用程式掃描二維碼登記。

接種疫苗能保護您自己、您的親人和您的社區。如果您還未完成接種疫苗，建議諮詢您的家庭醫生或疫苗接種中心進行預約。

疫苗接種要求

許多場所只對已完全接種疫苗（包括工人）或獲豁免人士開放。完全接種疫苗是指以下人士：

- 已接種兩劑 COVID-19 疫苗，或
- 持有有效醫療豁免，或
- 未滿 12 歲零兩個月。

外出

如果您完全接種了疫苗，您可以進入的場所包括：

- 餐飲場所（例如餐館和酒吧）
- 夜生活場所（例如酒吧和夜總會）
- 娛樂場所（例如戲院、動物園）
- 大型活動（例如節日活動、會議）
- 旅遊場所（例如徒步旅行、巴士旅遊）
- 賭場/遊戲場所和成人娛樂場所

如果不符合疫苗接種要求，則不能進入這些場所。

疫苗接種要求不適用於僅提供外賣服務的餐飲場所。

保持活躍

如果您完全接種了疫苗，您可以參加體育和娛樂設施（例如運動場、健身房和游泳池）和體育賽事。

如果您不符合疫苗接種要求，您將無法進入。

疫苗接種要求不適用於參與社區運動（例如當地足球比賽）的人員或使用游泳池進行水療等基本醫療護理的人員。

獲得商品和服務

如果您完全接種了疫苗，您可以參加的場所包括：

- 非必需的零售店（例如書店和珠寶店）
- 個人服務（例如美髮師和美容院）
- 社區場所（例如圖書館）和創意藝術場所
- 房地產服務（檢查和拍賣）
- 如果您不符合疫苗接種要求，您將無法進入。

如沒有檢查疫苗接種狀態：

- 可以私下進行樓房視察(每次一個同住家庭)，但期間房產中介不能進內。
- 社區設施可以接待有限人數的公共支持團體、支持服務和保健服務。

疫苗接種要求不適用於必需零售店（例如超市、郵局）。

探訪聚會

您可以在家中或公共場所（例如公園或海灘）聚會，人數沒有限制。

我們強烈建議您在家中或公共場所聚會的每個人都接種疫苗。

婚禮、葬禮和朝拜

如果在場的每個人都接種了疫苗，您就可以在禮拜場所舉辦或參加婚禮、葬禮和宗教儀式，而不受密度或出席人數的限制。

如果未檢查疫苗接種狀態，則這些活動僅限於每 4 平方米一人，每個設施最多 50 人。葬禮上的上限不包括舉行葬禮所需的人數，婚禮上的上限不包括新婚夫婦、證婚人或攝影師。

工作、教育和育兒

工作場所開放，但如果出現以下情況，您必須完全接種疫苗：

- 您正在工作的地方只對完全接種疫苗人士開放（例如餐廳），或
- 如果您是在外工作需要接種疫苗的工人或義工。
- 學校、托兒中心和幼兒教育對所有人士開放。學校工作人員、訪客和小學生在室內必須戴口罩。

如果您完全接種了疫苗，您可以進入成人教育機構（例如大學、TAFE）。如果您沒有完全接種疫苗，除非無法在線教授，否則您將無法進入。

旅行

維州境內的旅行或住宿沒有限制。

我們強烈建議住在維州住宿場所（例如酒店、Airbnb）的人士全面接種疫苗。

疫苗接種要求仍然適用於住宿區內的相關環境，例如餐廳或健身房。

離開維州沒有限制，但旅行可能會受到目的地規定的影響，預訂前先檢查。當您返回時，您必須從 **Service Victoria** 獲得許可並遵守您的許可條件和要求。

高風險環境

即使您已完全接種疫苗，進入高風險環境也有限制。

護理設施的住客每天最多可以接待五名訪客及其依屬人士。我們強烈建議所有住客和訪客都接種疫苗。

醫院的訪客仍然僅限於少數情況，例如臨終照顧。

佩戴口罩要求

在許多情況下，在室內仍然必須戴口罩，包括：

- 室內僅限小學教職員工和訪客，以及 3 至 6 年級的學生。
- 在招待場所為公眾服務的工人，在室內零售的工人和顧客服務。
- 監獄、其他拘留設施和肉類加工等高風險環境中的工人。標準例外將適用。
- 醫院和護理機構的訪客和工作人員。
- 在公共交通、的士/共享汽車和商業航班上。
- 如果參加者的疫苗接種情況未知或未被檢查，婚禮、葬禮、禮拜場所和其他場所也將有口罩要求、密度限制和上限。
- 在機場。

豁免佩戴口罩情況

以下情況，可在強制戴口罩場所內不需要戴上口罩：

- 嬰兒
- 小學二年級或以下學生和中學學生。
- 身體或心理健康狀況或殘疾導致不適合佩戴口罩的人，包括呼吸受阻、面部嚴重皮膚狀況、智力殘疾、心理健康狀況或經歷過創傷的人。
- 與失聰或有聽力障礙的人交流以及嘴巴的能見度對於交流至關重要。
- 工作或教育的性質意味著戴口罩會對健康和 safety 造成風險的人。
- 對他們的工作或教育的性質意味著他們的嘴巴的清晰發音或可見性是必不可少的人。這包括教學、演講或廣播。
- 該人獨自在封閉的室內空間（例如空教室）中工作，除非其他人進入該空間。
- 當被要求摘下口罩以確認身份時。例如，在警察、保安、銀行或郵局工作人員要求摘下口罩以確定身份的情況下。
- 該人正在接受牙科或醫療護理或治療，但此類護理或治療不需要戴口罩。
- 此人是監獄中的囚犯，受該監獄的任何政策約束。
- 該人被拘留在還押中心、青年收容中心或青年司法中心，但須遵守該中心的任何政策。
- 該人正在逃避傷害或傷害風險，包括與家庭暴力或他人暴力相關的傷害。
- 用於緊急情況。
- 不這樣做在所有情況下都不安全。

您不需要醫療證明，說明您有不戴口罩的合法理由。如果您有合法理由不戴口罩，則無需申請豁免或許可。

如果您在強制戴口罩的環境中被警察截查，他們會要求您確認您沒有戴口罩的合法原因。

資訊來源：

<https://www.premier.vic.gov.au/more-freedoms-come-victoria-hits-90-cent-vax-rate>

<https://www.coronavirus.vic.gov.au/coronavirus-covidsafe-settings>

<https://www.coronavirus.vic.gov.au/face-masks-when-wear-face-mask>

19/11/2021 Breaking news

Staying COVIDSafe

Almost all restrictions have eased for fully vaccinated Victorians, but some COVID-19 risks still remain. There are things we can all do to make ourselves and others safer. As you live and work, remember these COVIDSafe principles:

- We recommend [wearing a mask](#) if you can't socially distance, have any symptoms, or if you are with people who may be vulnerable to COVID-19.
 - Masks are required indoors at retail, health, care and justice facilities, at primary schools, and on public transport/taxis/rideshare. See the [Face masks](#) page for information about where masks are required.
- You can reduce risks by maintaining 1.5 metre distance from others where possible, using hand sanitiser and practising good hygiene. Ventilation and air filtration helps. Consider opening windows to let the fresh air blow through or catching up with friends outside.
- If you have COVID-19 symptoms or if you have been advised to get tested by a contact, workplace or school, [get a COVID-19 test](#) and isolate until you get a negative result.
- If you have COVID-19, or you are [a household contact](#), you need to quarantine. If your symptoms get rapidly worse, please seek help. Visit the hospital if it's an emergency.
- Remember to check in everywhere every time using the Service Victoria App.
- Get vaccinated to protect yourself, your loved ones and your community. If you aren't fully vaccinated, you're at a much higher risk of going to hospital. [Book an appointment](#) today.

Vaccination requirements

Many venues can only open for people (including workers) who are fully vaccinated or excepted.

On this page, *fully vaccinated* means someone who:

- has received two doses of the COVID-19 vaccine, or
- has a valid medical exemption, or
- is under the age of 12 and two months.

This page lists venues you can only attend or work at if you are fully vaccinated.

Many workers are also required to be fully vaccinated if they are leaving home for work, regardless of whether their place of work is open for fully vaccinated patrons. See more information about [workers required to be vaccinated](#).

Going out

Venues you can attend if you are fully vaccinated include:

- food and drink venues (e.g. restaurants and pubs)
- nightlife venues (e.g. bars and nightclubs)
- entertainment venues (e.g. cinemas, zoos)
- events (e.g. festivals, fun runs and conferences)
- tourism venues (e.g. walking tours, buses)
- casinos/gaming venues and adult entertainment venues

If you don't meet the vaccination requirements, you can't enter these venues.

Vaccination requirements don't apply to food and drink venues operating for takeaway only.

Getting active

If you are fully vaccinated, you can attend sporting and recreation facilities (e.g. sports grounds, gyms and swimming pools) and sporting events.

If you don't meet the vaccination requirements, you can't enter.

Vaccination requirements don't apply to people involved in community sport (e.g. a local footy match) or people using swimming pools for essential medical care like hydrotherapy.

Getting goods and services

Venues you can attend if you are fully vaccinated include:

- non-essential retail stores (e.g. books and jewellery shops)
- personal services (e.g. a hairdresser and beauty parlour)
- community premises (e.g. a library) and creative arts premises
- real estate services (inspection and auction)

If you don't meet the vaccination requirements, you can't enter.

If vaccination status isn't being checked:

- real estate inspections can go ahead by private appointment for a single household, and the estate agent does not enter the premises during the inspection.
- community facilities can host essential public support groups, support services and health services in limited numbers.

Vaccination requirements don't apply to essential retail stores (e.g. supermarkets, post office).

Seeing others

There are no limits to the number of people you can gather with in your home or in public places (e.g. a park or a beach).

We strongly recommend that everyone who you are gathering at your home or in a public place is fully vaccinated.

Weddings, funerals and worship

If everyone present is fully vaccinated, you can host or attend weddings, funerals and religious ceremonies at places of worship with no limits on density or attendance.

If vaccination status isn't being checked, these events are restricted to one person per 4 sqm up to a maximum of 50 people per facility. The cap at funerals doesn't include those required to conduct the funeral and the cap at weddings doesn't include the marrying couple, celebrant or photographer.

Work, education and childcare

Workplaces are open, but you must be fully vaccinated if:

- you are working somewhere that's only open for fully vaccinated people (e.g. restaurant), or
- if you are a worker or volunteer who is required to be vaccinated if working outside home.

Schools, childcare centres and early childhood education are open to all ages. Masks must be worn indoors at school by staff, visitors and students in primary school.

If you are fully vaccinated, you can attend adult education facilities (e.g. university, TAFE). If you are not fully vaccinated, you can't enter unless it cannot be taught online.

Travel

There are no limits on travel or accommodation in Victoria.

We strongly recommend that people staying in accommodation venues in Victoria (e.g. hotels, Airbnb) are fully vaccinated.

Vaccination requirements still apply to relevant settings within an accommodation complex, such as a restaurant or a gym.

There are no limits on leaving Victoria, but travel may be impacted by rules at your destination. Check before you book. When you return, you must obtain a [permit from Service Victoria](#) and follow your permit conditions and requirements.

High-risk settings

There are limits on attending high-risk settings, even if you're fully vaccinated.

Residents at care facilities can have up to five visitors per day including dependents for any reason. We strongly recommend that all residents and visitors are fully vaccinated.

Visitors to hospitals are still limited to a small number of circumstances, such as end-of-life.

See *Visiting hospitals* and *Visiting care facilities* below for more information.

Masks are still compulsory indoors in many settings. See [Face masks - when to wear a face mask](#) for more information on where masks are required.

Wearing a face mask

Masks are required in certain settings across Victoria for:

- Indoors only for primary school staff and visitors, and for students in Grades 3 to 6.
- Workers serving the public at hospitality venues, for workers and customers at indoor retail.
- Workers in high-risk settings such as in prison, other detention facilities and meat processing. Standard exceptions will apply.
- Visitors and workers in hospitals and care facilities.
- On public transport, and in taxis/rideshare and commercial flights.
- There will also be mask requirements, density limits and caps in place for weddings, funerals, worship settings and other settings if the vaccination status of people attending is unknown, or not being checked.
- At an airport.

Exceptions for not wearing a face mask

A face mask is not required to be worn in mandated settings for:

- Infants
- Students in primary school in grade 2 or below and students in secondary school.
- Persons who have a physical or mental health condition, or disability, which makes wearing a face covering unsuitable, including persons with obstructed breathing, a serious skin condition of the face, an intellectual disability, a mental health condition or persons who have experienced trauma.

- Persons communicating with those who are deaf or hard of hearing and visibility of the mouth is essential for communication.
- Persons for whom the nature of their work or education means that wearing a face mask creates a risk to health and safety.
- Persons for whom the nature of their work or education means that clear enunciation or visibility of their mouth is essential. This includes teaching, lecturing or broadcasting.
- The person is working by themselves in an enclosed indoor space such as in an empty classroom unless another person enters that space.
- When asked to remove the face mask to ascertain identity. For instance, where asked by police, security, bank or post office staff to remove a face mask to ascertain identity.
- The person is undergoing dental or medical care or treatment to the extent that such care or treatment requires no face mask be worn.
- The person is a prisoner in a prison, subject to any policies of that prison.
- The person is detained in a remand centre, youth residential centre or youth justice centre, subject to any policies of that centre.
- The person is escaping harm or the risk of harm, including harm relating to family violence or violence of another person.
- For emergency purposes.
- Where not doing so is not safe in all the circumstances.

You do not need a medical certificate stating that you have a lawful reason for not wearing a face mask. If you have a lawful reason for not wearing a face mask, you do not need to apply for an exemption or permit.

If you are stopped by police in a setting where face masks are mandatory, they will ask you to confirm the lawful reason you are not wearing a face mask.

Sources from :

<https://www.premier.vic.gov.au/more-freedoms-come-victoria-hits-90-cent-vax-rate>

<https://www.coronavirus.vic.gov.au/coronavirus-covidsafe-settings>

<https://www.coronavirus.vic.gov.au/face-masks-when-wear-face-mask>